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Milá Žárovko! 

Čas se nedá zastavit. Rok se nám přehoupl na další cifru, 
i když se možná zdá, že se vše okolo nás tak trochu zastavilo. 
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Tři králové nechodili, a tak možná stále máte jako já na faře na 
dveřích starý letopočet (hned si to jdu přepsat na K+M+B+2021). 

Ve vlně rušení musím oznámit, že i tentokrát se do Říma 
nepojede. Ale nebuďte smutní. Jak se situace vyjasní a vysvitne jen 
kousek sluníčka, nějakou tu pouť určitě zorganizujeme. Řím je 
věčný. Jednou se tam dostaneme  

Nejen děti potěšil letošní sníh. Měl jsem z něj také obrovskou 
radost. Prohánět se zasněženou Vysočinou na lyžích je nádherný 
zážitek. 

Jaro už je na dosah. Jak se trochu oteplí, začnou práce na faře 
v Sulkovci. Čeká nás výměna oken, fasáda a celková příprava na 
využití fary k ubytování a farním aktivitám. Chtěl bych touto cestou 
poděkovat všem, kdo se do prací zapojují. Stále je ještě možnost se 
přidat. Dejte vědět. Také chci poděkovat obcím, které na opravu ze 
svého rozpočtu přislíbily finanční dar. K dnešnímu dni to je obec 
Sulkovec, Nyklovice, Ubušínek a Veselí v jednotě s Dalečínem. 

Rok sv. Josefa je v plném zápřahu. Nezapomínejme na 
mocnou přímluvu tohoto ochránce nejen Svaté rodiny. Ode dne jeho 
svátku také papež František vyhlásil rok rodiny podle Amoris 
Laetitia. 

Úkolů máme dost. Ať nám k tomu Zmrtvýchvstalý žehná. 

/o. Marek/ 
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Adopce na dálku - naši studenti, 

tak to je upoutávka umístěná ve vývěsce v kostele 
v Jimramově nad originály děkovných dopisů od studentů z Indie. 

Slečna Cathrin nás všechny moc zdraví a doufá, že se nám 
všem dobře daří. Ona i celá její rodina 
jsou v pořádku. Stále studuje na 
Goodwill střední dívčí škole, nyní je 
v 8. třídě. Ve škole také musela přejít 
na online výuku. Píše, že někdy jsou 
potíže s internetovou sítí, není ráda, že 
se musí učit přes internet. Přesto je 
v učení velmi pilná, má znamenité 
výsledky. V jejich okrese také stoupá 
počet lidí nakažených Covid 19, ale 
stále může chodit ven. Zajímá se 
o situaci u nás.  

Student Yesuraj nyní studuje 2. rokem 
střední školu Fatima, také on měl vyučování 
online. Díky naší pomoci dobře postupuje a jak 
sám píše, snaží se v životě něco dokázat. Děkuje 
za příspěvky na učební pomůcky potřebné ke 
studiu, finanční dary a modlitby za dobré 
výsledky. Během covidu je u babičky a děkuje za 
jídelní balíčky, které jim moc pomáhají. 

Tyto upřímné dopisy jsou pro nás milou 
vlaštovkou, abychom se dozvěděli, co adoptované 
děti dělají, co právě prožívají a co jim pomáhá. 



Březen 2021  
 

  5  
  

Letos končí náš podpůrný program pro Yesuraje. Přejeme mu 
hodně zdraví, šťastná životní rozhodnutí a Boží požehnání. 

Aby v naší farní rodině nezůstalo prázdné místo u stolu, 
pomůžeme dalšímu indickému chlapci. Sedmiletý Maruti Gonal je 
z početné rodiny, jeho otec pracuje na poli, jeho maminka pomáhá ve 
školství. Chlapec by chtěl být doktorem. 

Sbírka z farností Jimramovska pro adoptované děti v roce 
2020 činila 18.500 Kč. Finančními dary pomáháme adoptovaným 
dětem uhradit výdaje na školní pomůcky, školné, stravu, školní 
brašnu a uniformu, dopravu. Program Adopce na dálku, 
zprostředkovává Diecézní katolická charita Hradec Králové. 

/Renata Ondrůchová/ 

 

Na tomto místě cituji zprávu vedoucího projektu Adopce na 
dálku, Mgr. Vojtěcha Homolky: 

Děkujeme všem za vyjádřené obavy o vzdělávání chudých dětí 
v době, kdy byly uzavřené školy v indickém státě Karnátaka. Indičtí 
partneři si nesmírně váží Vaší dobré vůle pomáhat. V současné době 
jsou školy otevřené a problémy s distanční výukou z velké části 
pominuly. 

Veškerá opatření během pandemie výrazně ovlivnila 
vzdělávání v indickém státě Karnátaka. Následkem toho bude 
pravděpodobně školní rok 2020-21 prodloužen o tři měsíce, tedy 
do konce června. Další začne hned v červenci, takže děti zřejmě 
nebudou mít tradiční dvouměsíční prázdniny. Zatím ale není nic jisté. 
A společně s našimi partnery v Indii pevně doufáme, že se vše 
postupně vrátí do normálního života, jaký byl dříve. 

Hradec Králové, 19. února 2021, zdroj: https://adopce.hk.caritas.cz/ 
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Tříkrálová sbírka v Jimramově 

V letošním roce neprobíhala klasická Tříkrálová sbírka, ale 
formou kasiček, které byly umístěny v kostelích a kaplích, na 
úřadech a obchodech. Současně stále probíhá on-line sbírka 
a doprovodné akce Charity. Celkový výsledek: 82 504,- Kč. 
Děkujeme všem dárcům! Výsledky za jednotlivé obce: Jimramov 
33 085,- Kč , Borovnice 2 300,- Kč, Věcov 2 010,- Kč, Dalečín 18 
098 Kč, Velké Janovice 9 964,- Kč, Sulkovec 6 650,- Kč, Nyklovice 
6 097,- Kč, Ubušínek 4 300,- Kč. Děkujeme všem dárcům! 

 

Rozhovor s koordinátorkou dobrovolníků a 
Tříkrálové sbírky paní Mgr. Michaelou Kuchtovou 

 

Jaké jsou výsledky tříkrálové sbírky v regionu Charity Žďár? 
(event. porovnání s předchozími roky) 

V letošní netradiční Tříkrálové sbírce bylo využito celkem 
320 kasiček, které byly umístěny na veřejných místech (úřady, 
kostely, obchody apod.). V nich po rozpečetění nalezli organizátoři 
sbírky a představitelé jednotlivých obcí úctyhodných 1 909 264 Kč. 
Online koleda na www.trikralovasbirka.cz, která trvá i nadále až do 
30. 4. 2021, přinesla službám žďárské Charity 537 708 Kč (stav 
k 15. 2.). I přestože letošní výtěžek zaznamenal oproti letům 
předchozím pokles, je finální výsledek ohromující i vzhledem 
k omezením, ke kterým došlo v reakci na dodržování vládou 
vydaných nařízení a pokynů Charity Česká republika, jejichž cílem 
bylo ochránit zdraví jak koledníků, tak i dárců. 
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Poznámka: Informace z minulého roku k Tříkrálové sbírce: 
Výtěžek 3 782 121 Kč, 509 využitých kasiček.  
 

Jaké projekty či služby budou z této sbírky realizovány?  

Do roku 2021 vstoupila Oblastní charita Žďár nad Sázavou 
s velkými obavami, jak se budou nastávající měsíce, i vzhledem 
k pokračující pandemii, vyvíjet, jak se podaří finančně zajistit 
charitní služby. Bohužel už nyní jsou známy první informace 
o výsledcích dotačních řízení části donátorů, které ukazují, že jimi 
poskytnuté finanční prostředky jsou nedostatečné a mnohdy na nižší 
úrovni než v minulém roce. Je tedy velmi pravděpodobné, že finance 
získané z Tříkrálové sbírky podpoří provoz jednotlivých charitních 
zařízení, které poskytují služby těm, kteří je potřebují a bez nichž se 
neobejdou. 
 

Jsou v současné době nějaké projekty či služby, které jsou 
realizovány v obcích našich farností? 

Oblastní charita Žďár nad Sázavou poskytuje na 
Jimramovsku celou řadu služeb. Jednak jde o služby terénní, které 
jsou poskytovány v domácím prostředí našich uživatelů a pacientů. 
Jedná se o odborné zdravotní služby Domácí zdravotní péče 
a Domácí hospicové péče. Ze sociálních služeb jde o Charitní 
pečovatelskou službu, Osobní asistenci, pečující o uživatele, kteří 
jsou částečně nebo zcela nesoběstační a potřebují pomoc druhé osoby 
a také o Sociálně aktivizační služby, které jsou poskytované 
sociálně slabým rodinám. 

Máme v tomto regionu i uživatele, který dojíždí do denního 
stacionáře Rosa, pro osoby s mentálním a kombinovaným 
postižením v Bystřici nad Pernštejnem. A přímo ve škole 
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v Jimramově naše Centrum prevence realizuje preventivní 
programy pro žáky. 

/Za rozhovor s paní Mgr. Michaelou Kuchtovou děkuje Pavel Šikula/ 

 

Poděkování ředitelky, Jany Zelené 

„Ráda bych poděkovala všem, kteří jakýmkoliv způsobem 
podpořili letošní netradiční Tříkrálovou sbírku. Velké díky patří 
místnímu knězi o. Marku Husákovi za pomoc s organizováním 
sbírky a celkově skvělou spolupráci. 

Děkuji též všem dárcům, kteří to měli letos také náročnější. 
Museli vynaložit úsilí, dojít na určené místo a vložit svůj příspěvek 
do pokladničky či darovat prostřednictvím on-line koledy. Díky vám 
všem za Vaši pomoc potřebným,“ vzkazuje ředitelka žďárské 
Charity, Ing. Jana Zelená. 

 

Netradiční virtuální dětský den  

Sobotní odpoledne se dá trávit všelijak. Když není žádné 
omezení a když je hezké počasí, nabízí se nespočet řešení, jak trávit 
volný čas. Nejraději ho trávím s někým blízkým a aktivně. Ale co má 
člověk dělat, když jedno omezení stíhá jiné omezení, a ještě navíc 
venku není zrovna příjemně? To by se člověk doma unudil a navíc 
mu chybí kontakt s kamarády. 

Ještě že máme možnost alespoň online spojení. Jedno takové 
se uskutečnilo v sobotu 30. 1. Propojili jsme naše domácnosti mezi 
sebou a zapojili jsme se do aktivit, které pro nás připravily řeholní 
setry Romča a Janka z Brna, spolu s Luckou a Ivčou a s panem 
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farářem. Sešlo se nás u monitorů hodně, a navíc naše spojení zabralo 
území od Brna až po Jimramov. 

Začali jsme po třetí hodině odpoledne a v příjemné 
společnosti jsme vydrželi až do páté hodiny. Pan farář se sestrami 
zaměstnali nejen náš čas, ale i ruce a hlavy.  Povídali jsme si 
o poutních místech, o Jimramově, vytvářeli jsme si krásné deníčky 
vděčnosti a sledovali jsme videa, která nás seznámila s životem 
řádových sestřiček z Brna. Ukázali nám, jaké má každá zaměstnání 
a jaké má záliby. 

 

Bylo to příjemné odpoledne. Ve společnosti spřízněných osob 
mi bylo fajn. Těším se na další setkání. Chtěla bych moc poděkovat 
panu faráři, Romči, Jance, Lucce a Ivči, že si na nás udělali čas a že 
nám vymysleli tak pěkný program na nevlídné sobotní odpoledne 
a že se jim podařilo svojí aktivitou a svojí přízní vnést do našich 
životů a domácností pocit sounáležitosti a uvědomění si Boží 
přítomnosti v této době, která působí na všechny né moc veselou 
náladou. 

A co si ze setkání odnáším jako hlavní myšlenku? Pán Ježíš je 
s námi, a to je přece ta nejlepší zpráva, ne? Je to zpráva, která vítězí 
i nad covidem. Pán Ježíš je s námi, není se čeho bát.  

/Adélka Chládková/ 
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Rozhovor s jáhnem Pavlem Čechem 

Jáhne Pavle, spolu s duchovním správcem sídlícím v Jimramově 
(čas od času se měnícím) a jáhnem Ladislavem Kincem, tvoříš 
trojici duchovních, působících v jimramovsko-dalečinsko-
sulkovských farnostech. Jak dlouho jsi už trvalým jáhnem? 

Letos v červnu to budou 4 roky. 
 

Za otce Pavla Vybíhala jsi studoval teologii a pak byl v brněnské 
katedrále vysvěcen na trvalého jáhna. Jak probíhala tato 
příprava na jáhenství a bylo to náročné? 

V roce 2014 na podzim jsem začal studovat teologii na 
CMTF v Olomouci a studia jsem dokončil v květnu 2017 státní 
závěrečnou zkouškou a obhajobou bakalářské práce. Ačkoli jsem už 
starší ročník, docela jsem se podivoval, že mě snad od žádné zkoušky 
nevyhodili. Před tím, než jsem mohl být zařazen jako kandidát 
jáhenství, jsem byl na pohovoru na biskupství a absolvoval jsem 
psychotesty v Praze Bohnicích, aby se zjistilo, jestli nejsem 
psychicky nemocný. 

Další součástí přípravy byla formace pod vedením kněze 
ustanoveného panem biskupem. Ten nás souběžně se studiem na 
teologické fakultě připravoval na praktickou stránku jáhenské služby, 
tzn. jak se křtí, jak se oddává, jak se pohřbívá, jak se slouží 
bohoslužba slova a různé pobožnosti, jak se vedou přípravy na 
svátosti, jak se vyučuje náboženství atd. 

Časově příprava znamenala: na začátku týdenní exercicie 
v Kroměříži, během školního roku 2x za měsíc v sobotu Olomouc, 
1x za měsíc pátek večer, sobota, Brno, Vel. Meziříčí. Přes týden po 
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večerech a nocích studovat. Před svěcením týdenní exercicie na 
Velehradě.  
 

Byl to otec Pavel, kdo tě 
oslovil s žádostí pomáhat ve 
farnosti jako jáhen?  

Ano, byl to otec Pavel 
Vybíhal, který mě oslovil. Dal 
mi asi tak rok na rozmyšlenou. 
Bylo to v době, kdy jsem 
vykonával službu akolyty. 
 

A jak to zvládá manželka? Nebránila ti stát se jáhnem? 

Manželka to zvládá skvěle a mám v ní velkou podporu 
i zpětnou vazbu, za což ji velmi děkuji. Má u mě poradní hlas a když 
něco popletu, tak to mám hned na talíři. Stát se jáhnem mi nikdy 
nebránila. Konec konců, bez jejího souhlasu, by mě ani pan biskup 
nemohl zařadit do kandidatury a vysvětit. Dokonce mohu říct, že se 
podílí na jáhenské službě při společné denní modlitbě církve – 
breviáře, kterou mají svěcené osoby za povinnost. 
 

Už předtím jsi působil jako katecheta a rozdavatel sv. přijímání. 
Co ti toto období dalo na tvé cestě víry? 

Jako katecheta působím od roku 1995. Za tu dobu jsem se 
naučil nezbytné trpělivosti s žáky, když je mám naučit, jak je Bůh 
dobrý. Těžko by to pochopily, kdyby byl katecheta nervák. 
Katecheta a rodič má podobný úkol – vést děti, které mu byly 
svěřeny, k lásce k Bohu a bližním, tedy do nebe. A jak se to dělá? No 
nejlépe svým příkladem, tím že v Boha a Bohu věřím a tuto víru 
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praktikuji. Poznávat Boha a jeho působení ve svém životě není jen 
věcí rozumu, učit se o něm, ale také zakoušet jeho doteky např. ve 
svátostech, v modlitbě, ve společenství, v přírodě, ve svém srdci, ve 
svém nitru. 

Rozdávání sv. přijímání, služba akolyty, podepřená vírou 
a láskou v přítomného Pána Ježíše ve sv. hostii je nádherná. Kolikrát 
si říkám, když držím sv. hostii v ruce – tolik lásky, tolik důvěry…, 
kdybychom ji byli schopni přijmout, byli bychom už v nebi, ale 
nejsme. Proto krůček po krůčku…, jaká trpělivost od Pána. 
 

Pavle, trošku se zeptám na tvoji rodinu, kolik máte s manželkou 
dětí a jsou už všichni z domu pryč? 

S manželkou Marií máme 6 dětí, 4 holky a 2 kluky. Všechny 
jsou již plnoleté. Nejstarší má 32 let a nejmladší 19 let. Přes týden 
máme doma už jen nejmladšího Petra, který by rád letos 
odmaturoval. Pavel s manželkou pracují v Brně a jezdí na víkendy. 
Dcery jsme už provdaly. Lucie a Markéta čekají na jaře přírůstek do 
rodiny, Lucie už druhý, Markéta první. Marie má dvě děti a nejstarší 
Magda má čerstvě čtyři. Takže když se všichni sejdeme, tak je pěkně 
veselo. No, ale teď se moc scházet nemůžeme.   
 

Tvým zaměstnáním je chov masného dobytka. Jsi ale profesně 
stavební inženýr. Jak ses vůbec dostal k hospodaření? 

S manželkou bydlíme na rodinném hospodářství v Písečném, 
kde také pracujeme. Staráme se o stádo krav s telaty a o plemeníka, 
které můžete občas zahlédnout, když kolem Písečného projíždíte. 

K hospodaření jsem se dostal v r. 1991, když postupně začaly 
roztávat „ledy kolektivizace venkova“ a bylo možné navázat na 
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přerušenou rodinnou tradici sedlačení. Člověk to má po předcích asi 
nějak „v krvi“. 

Než jsem začal hospodařit, tak jsem dělal stavbyvedoucího 
u Agrostavu, kde se rok po „sametovce“ nic nezměnilo, staré 
struktury jako za totality, tak jsem zvolil svobodu a vůbec toho 
nelituji.   
 

Nechybí ti činnost v tvé profesi stavaře? 

Vůbec ne, protože když zrovna nehospodařím, tak stavím. 
Něco budovat, stavět, to mě moc baví. Prvně myšlenka a pak to 
zrealizovat. Něco zlepšit, posunout dál, opravit. Než se do něčeho 
dám, tak si připomenu, co se píše v Žalmu: „…když nestaví dům 
Hospodin, marně se lopotí ti, co ho stavějí…“ a také platí „…práce 
s láskou konaná, zdarem bývá žehnaná…“. Kdyby se chtěl někdo 
přidat na faře v Dalečíně, tak budu rád. V Sulkovci se také opravuje 
a v Jimramově se to chystá.  
 

Dlouhodobě spolupracuješ pastoračně s otcem Karlem 
z Bystřice. Které plány se mu podařily v Bystřici uskutečnit a jak 
tě obohatila spolupráce s ním? 

Svým bydlištěm spadám pod duchovní správu v Bystřici, 
proto také v této farnosti otci Karlovi vypomáhám. V Písečném 
a v Bystřici vyučuji náboženství. V době předcovidové se scházela 
společenství mužů, žen, rodin, mládeže, katechetů, která otec Karel 
duchovně vedl a formoval. Dbal na to, aby se na těchto setkáních 
u farníků obnovoval vztah k Bohu a nescházeli se jen tak na kus řeči. 

Jaké konkrétní plány otec Karel má, to nevím, ale myslím si, 
že jeho snahou je z tradičních zvykových věřících udělat skutečné 
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křesťany, žijící evangelium a někdy to dělá drsným způsobem, asi 
proto, že je povoláním lékař. 
 

Jaké jsou tvé pastorační vize pro naše farnosti, až pomine doba 
koronavirová a budeme se moci zase scházet? 

Covid nás rozehnal, jako vlk stádo. Pastorace je od slovesa 
pást, živit stádo, udržovat při životě. Jde tedy o duchovní život, život 
s Bohem. Když se stádo rozprchne a není na „Božích pastvinách“, 
tak strádá. 

Bude tedy třeba vyhledat rozprchlé stádo. Člověk je tvor 
společenský a zejména děti se potřebují sdílet v živém společenství, 
a nejen virtuálně u monitorů. Společenství bez Boží lásky ale nemá 
žádnou cenu. Když k sobě nepozveme Pána Ježíše, vecpe se k nám 
ďábel a ten všechno rozeštve. To platí pro každé společenství, od 
státu až po rodinu. Základem společnosti je rodina. V rodinách by 
bylo třeba obnovit vztah k Bohu. Aby zase platilo o křesťanech: 
„…podívejte se, jak se mají navzájem rádi…“  
 

Co bys vzkázal čtenářům Žárovky? 

Aby jim Žárovka stále dobře svítila v této potemnělé době, 
a to směrem k nebi. 

/Za rozhovor děkuje o. Marek/ 

 

Anketa 

Milí farníci, 
rádi bychom získali zpětnou vazbu k našemu farnímu 

časopisu, jeho podobě, tématům. Proto jsme si dovolili vytvořit 
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malou anketu a prosíme Vás o její vyplnění. Jsou dvě možnosti 
vyplnění – tištěná, která je součástí Žárovky a digitální, která je 
k vyplnění přes odkaz na stránkách farnosti. Prosíme vyplnit jen 
jednu z uvedených forem. Tištěnou anketu prosíme vložit do 
sběrných obálek umístěných v kostelích v Jimramově, Dalečíně 
i Sulkovci. Termín uzávěrky ankety je 30. 4. 2021. 

S výsledky Vás seznámíme v dalším vydání Žárovky a Vaše 
přání a podněty se pokusíme zapracovat tak, aby Žárovka svítila co 
nejlépe a nejdéle. 

 Děkujeme, Vaše redakce 

 

Vánoce 2020 
Štědrý večer: vánoční koledy v obyváku. Česká televize 

nemohla vyrobit lepší pořad než ten, co byl vysílán na Štědrý večer 
v 18:20 hod. na ČT2, a potom druhý pořad, a to po půlnoční 
bohoslužbě v hluboké noci – v 1:20 hod. Česká mše vánoční v Římě. 

Chci se podělit o nevšední zážitek. Koledy v obyváku nám 
zazpívali naši herci a zpěváci: Jitka Čvančarová, Roman Zach 
s dětmi, Aňa Geislerová a její sestra, Adam Plachetka – operní pěvec 
a jeho žena, Tomáš Klus s manželkou Tamarou, Bára Poláková 
a jiní. Zazněly koledy Narodil se Kristus Pán, Jak jsi krásné, Tichá 
noc, Neseme Vám noviny, Štěstí, zdraví a jiné koledy. Na závěr 
zazpívala Jitka Čvančarová Narodil se Kristus Pán a ostatní se k ní 
přidávali. Byl to úžasný zážitek. V coronavirové době to člověka 
potěší dvojnásob. Krásné uvítání Ježíška. 

Druhý pozdní pořad Česká mše vánoční v Římě byl 
velkolepý. Vzpomněla jsem si, jak jsme byli v Římě s otcem 
Jakubem Holíkem. Jako bych tam byla i ve vánoční čas. Uviděli jsme 
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Andělský hrad, Vatikán, Španělské schody, chrám Santa Maria 
Magore a jiné. Při ukázkách zpíval český sbor „Rastislav“. Sbor 
zpěváků se účastní různých pěveckých soutěží doma i ve světě. Po 
revoluci v roce 1989 se sboru dostalo přízně i u politiků, oproti 
minulému režimu. Sbor „Rastislav“ zpívá už více jak 30 let. Díky za 
to. 

 

Slavení Vánoc: mnoho lidí slaví Vánoce o samotě buď 
v domovech důchodců nebo v LDNkách. My se ale radujeme – 
Narodil se nám Spasitel, ukázala se Boží milost, která přinesla všem 
lidem radost a spásu. Dnes nám chybí jistota, ale v našich srdcích by 
měla panovat skromnost duše, pokora přemýšlení, upřímnost a úcta 
k druhým. 

Proč dnes nevidíme Boha? Protože se nechceme sklonit!  

Toto byly coronavirové Vánoce roku 2020. 
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Každý křesťan by měl věřit a doufat v lepší neomezující časy. 
Naší poslušností můžeme zabránit velkému šíření viru covid 19. 
Věřím, že rok 2021 přinese lepší podmínky pro všechnu činnost a my 
zase budeme moci jít do kostela v plném počtu farníků, tak jak jsme 
byli zvyklí – bez omezení. Věřme v lepší časy. 

Komu někdo zabouchne dveře, tomu Bůh otevře okno! Přeji 
všem našim farníkům i ostatním lidem hodně zdraví, štěstí při každé 
činnosti i v rodinách a prosím o Boží požehnání. 

Už je po Vánocích, ale myslím, že by se mohl hodit můj 
příspěvek do farního časopisu „Žárovka“, i když za pár týdnů se 
budeme připravovat na nejdůležitější svátky roku – Velikonoce. 

Chvála Kristu. 

/Františka Filipi, zapsáno 4. 1. 2021/ 

 

Vytrvalost 

Chtěl bych se s Vámi podělit, co mě oslovilo před Vánocemi. 
Do svých oblíbených stránek na internetu postupně přidávám 
a sleduji stránky farností či biskupství, kde působí kněží, kteří 
sloužili v Jimramově. A tak již delší dobu sleduji i stránky 
Plzeňského biskupství. V době adventu se na těchto stránkách 
objevila Adventní výzva otce Jakuba Holíka na téma „Vytrvalost“. 
Na začátku asi osmi minutového videa stojí otec Jakub na atletické 
dráze stadionu v Plzni, stojí na startu adventní doby (ale zde si 
můžeme změnit i na jiné začátky). Na startu „běhu pro duchovní 
zdraví“ nabízí 3 zamyšlení: 
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- určit si vlastní tempo (každý jsme v určité situaci života), 

- nepřepálit začátek (mnoho cílů, úkolů a pak dlouho 
nevydržíme – běžet reálně dle svých možností), 

- neběžíme jen tak, ale běžíme k cíli – setkání s Bohem. 
Rovněž neběžíme nikdy sami. 

 

V další části se otec Jakub přemístil do Meditační zahrady. 
A i zde nám otec Jakub nabízí náměty, jak každý den zasadit do 
života: 

- pozdrav prvního člověka, kterého potkáš, 

- napiš SMS (nebo navštiv) opuštěného, 

- běž se projít a dívej se kolem sebe. 

 

Já osobně si plánuji na den, týden, měsíc i rok své cíle, které 
se následně snažím plnit. Často se mi stávalo, že jsem vždy splnil 
drobné cíle a na ty složitější nezůstal čas nebo se mně do nich 
nechtělo. Na uvedené jsem vyzrál tím, že složité, dlouhodobější cíle 
rozložím na ty malé a pak „Vytrvalostí“ to dotáhnu do úspěšného 
konce. 

A tak stojíme na startu nějaké výzvy. Přeji Vám všem 
„Vytrvalost“ a vydejme se k cíli. 

(Doporučuji Vám shlédnout Výzvu otce Jakuba na stránkách 
Plzeňského biskupství.) 

/Pavel Šikula/ 
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 Vycházka na Prosičku 

V současné složité době, kdy máme omezené možnosti, bych 
Vám rád nabídl vycházku na Prosičku. Cestou se můžeme pomodlit, 
vyčistit si hlavu, kochat se přírodou, přemýšlet či jen tak si užívat 
volný čas. 

Jimramov je ideálním východiskem na pěkné vycházky 
krásnou přírodou. Prakticky na každou stranu, na kterou se chceme 
vydat, musíme nejdříve vyšlápnout nějaký kopeček. Samozřejmě 
však nejhezčí vycházky musí vést přes Prosičku. A protože „všechny 
cesty vedou na Prosičku,“ lze si naplánovat, dle času, délku trasy. 

Začínáme na Padělku, 
taky kde jinde? Hned na 
začátku si můžeme 
prohlédnout jednu 
z dominant Padělku – 
Hrobku rodu Belcredi. 
Velká kamenná stavba, 
s kamenným křížem na 
střeše, s nápisem nad 
dveřmi: GREATI 

MORTUJI GUIN DOMINO MORIURTUR (Blažení mrtví, kteří 
zemřeli v Pánu).  

Od hrobky míříme dolů a procházíme nad evangelickým 
kostelem a následně nad katolickým kostelem Narození Panny 
Marie. Pokud se chceme podívat i na zámek, sejdeme od kostela přes 
schodiště na náměstí a vydáme se doleva. Můžeme si prohlédnout 
radnici se znakem Jimramova a po cca 100 metrech i zámek. 
Procházíme kolem Parku Bludník a po novém chodníku projdeme 
k hasičské zbrojnici a přejdeme na Panskou ulici. Je vidět, že už 
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mám nějaký pátek za sebou, protože si pamatuji, jak ze statku vodil 
pan Hejmala krávy přes panskou ulici za Jimramov. Také 
vzpomínám na dětská léta, když jsme s průvodem a panem farářem 
Karlem Válkou šli v neděli na májovou k obrázku na Javorské. 
Dokonce i pan rozhodčí při našem průvodu nad hřištěm přerušil 
fotbalový zápas, který právě probíhal.  

Za Jimramovem se vydáme po červené značce. Procházíme 
kolem kříže, který postavila katolická jednota v roce 1870. Jdeme 
pěknou přírodou, a když se před lesem otočíme, vidíme pěkný 
pohled na Pavlův kopec (715 m n. m.). 

Procházíme lesem, kde v létě i na podzim můžeme hledat 
houby. U studánky se můžeme osvěžit chladnou vodou i eventuálně 
posadit na lavičku a dívat se na pěknou přírodu nad Novým 
Jimramovem nad sjezdovkou. Od studánky je již jen malý kousek 
k obrázku Panny Marie na Javorské. V minulosti byl obrázek 
připevněn na stromě. V roce 1994 byla postavena kamenná Boží 
muka. Kameny byly naváženy z okolí. Pokračujeme dále a dojdeme 
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na Louži. Když je dostatečně mokrý rok, můžeme vidět pěkný 
rybníček. Můžeme se pobavit s místním farmářem Radmilem 
Husákem, prohlédnout čapí hnízdo vybudované bez dotací 
a samozřejmě na okolních loukách uvidíme pást se spoustu dobytka.   

Když vyjdeme nad Osadu Louže, máme pěkné výhledy na 
Štarkov, Buchtův Kopec i na obec Javorek.  

Nyní pokračujeme po asfaltové cestě až na začátek Javorku, 
kde odbočíme doprava a po modré turistické značce stoupáme 
směrem k Prosičce. Cestou ještě uvidíme hájenku v Dolech, která má 
opravenou střechu, ale jinak chátrá. A pak už hurá směr Prosička. 
Skála Prosička je 740 m 
n. m., cesta na vrchol je 
jištěná lanem, takže je 
bezpečná. Na vrcholu je 
zabudován kříž, který 
zhotovil jimramovský 
rodák, pan Josef Urban 
a určitě si řada z vás 
vzpomene na jednu 
pěknou neděli, kdy otec 
Milan Těžký kříž žehnal. Z vrcholu Prosičky jsou krásné pohledy 
k Jimramovu, Míchovu, Roženeckým Pasekám, dolů k Louži 
a k Novému Jimramovu i směrem ke Sněžnému a Buchtovu kopci. 

 Když se pokocháme pěknými pohledy, sestoupíme ze skály 
a po modré značce sestupujeme kolem vodojemu zpět do Jimramova. 

A protože je výšlap na Prosičku pěkný v každém ročním 
období, tak jsem proložil zimní i letní fotografie. 
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Vzhledem k tomu, že v současné době nemáme v Jimramově 
restaurační zařízení, tak musíme jít domů a vzít si jedno ze sedmého 
schodu… 

Tak Vás zvu na výšlap na Prosičku, určitě se tam někde 
potkáme. 

 /Pavel Šikula/ 
 

Z farní kroniky 

Léta Páně 1935 

V tomto roce dokončeno mimořádné milost. léto z r. 1934. 
Velikou sv. zpovědí při triduu P. Štancla: ženy 260, muži 130 mládež 
s dětmi 198. 

Ve středu večer před Zel. čtvrtkem zájezd do Poličky na 
pašijové hry, které tam konány poslední tři týdny téměř denně 
v Tylově domě za veliké účasti. Osobu Krista představoval varhanář 
Karel Čapek z Poličky, který také s dp. prof. Malinou ze Sádku měl 
největší podíl a zásluhy na tomto velkém díle. Na Boží hod 
velikonoční 21/4 měl v Katol. domě u nás přednášku Dr. Alfréd 
Fuchs z Prahy, náš největší katol. novinář, spisovatel a básník té 
doby „O smyslu českých dějin“. (Tento veliký konvertita ze 
židovství byl pro svůj původ a liter. práce za války na to od nacistů 
zatčen a zahynul v koncentr. táboře v Dachau. O. v p.!) Týž 
spisovatel a řečník nás navštívil opětovně na akademii v Katol. domě 
9/6 t.r. Akademie s touto přednáškou věnována přípravě na Sjezd 
katolíků v Praze 28. – 29.  června t.r. Byl to kromě sjezdu katol. 
studentstva v Brně 1921 a orelského sletu v Praze 1928 první veliký 
projev katolického lidu u nás, který měl též veliký ohlas v celém 
národě i v zahraničí. Vyvrcholením celého sjezdu byla velkolepá 
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adorační slavnost na Václavském náměstí 29/6 o 8 h večer a slavná 
chorální mše druhý den (30/6) na strahovském stadionu, obojí za 
statisícové účasti lidu ze všech končin republiky. Zvláštního lesku 
dodávala celému sjezdu účast zahraničních církevních hodnostářů 
v čele s arcibiskupem pařížským, kardinálem Verdierem. Všechny 
tyto slavnosti a projevy byly přenášeny rozhlasem, a tak sledovány 
ve všech katolických rodinách také u nás. Účastníků v Praze z naší 
farnosti bylo 84. 

V neděli 1. září konána ve Věcově oslava 15. letého výročí 
založení tamnější skupiny Katol. Omladiny, která se tam velmi dobře 
osvědčuje zvláště svými vzdělávacími besídkami a pořádáním 
ochotnických divadel. Soustřeďuje tak a upevňuje naši mládež ze 
všech tamnějších škol obcí. (Besídky se konaly až do války vždy 
večer v den hodiny náboženství v době zimní; v letní době pak 
v neděli odpol. venku v přírodě.) 

O svátku sv. Václava, 
o poutní slavnosti kaple 
v Sedlištích, konáno tamtéž 
svěcení nového oltářního 
obrazu. Kázal Msgre. 
Dr. Heger, světil P. Jan Máchal 
z Jimramova. (Poutní slavnost 
koná tam již mnoho let 
duchovenstvo z Jimramova, 
které také v průvodu přivádí 
účastníky z Jimramova.)  

O poslední neděli 
(24/11) vyhlášena v kostele 
sbírka peří na pořízení lůžkovin 
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pro účastníky exercicií na Hegerově letním táboře v Dalečíně. 
Současně zvláštními přípisy požádány o spolupráci farní úřady 
v širokém okolí, které všechny téměř projevily pochopení a tak 
během zimy opatřeno potřebné peří na 30 lůžek. Pro zhotovení peřin 
objednány potřebné látky (damašky, sypkoviny a lněná plátna) 
u katol. firmy Ota Řezníček v Červeném Kostelci. Tento lůžkový 
materiál, velmi dobrý a poměrně levný, jsme zpracovávali u nás na 
faře za vedení naší „maminky“ Novákové, býv. švadleny, takže 
v téže zimě bylo ustlání na 30 lůžek hotovo a již od 23. ledna do 
9. února 1936 konaly se první turnusy duch. cvičení postupně pro 
všechny čtyři stavy za vedení Dr. Klementa Žůrka. O. Praem, i Buď 
Pán Bůh pochválen – a díky všem, kteří nám pomáhali! 

/Z farní kroniky doslovně – i s chybami… přepsala Jana Novotná/ 

 

Krásný český jazyk 

Poslední dobou se na internetu objevují různé vtipy a „trefné“ 
komentáře k současné situaci, někdy je to už přes čáru, jindy zase 
docela příjemné odlehčení v této nelehké době. Určitě je dobré 
v každé situaci neztrácet přiměřený smysl pro humor. 

Již několikrát jsem se také setkala s příspěvkem, který říká, 
jak je ta naše čeština krásná. Naposledy mi v e-mailové schránce 
přistál od otce Pavla a svým dodatkem mě inspiroval k takovému 
našemu místnímu „církevnímu“ pokračování. 

(A když jsem článek otci Pavlovi posílala na revizi, tak mu to 
nedalo a také se nechal inspirovat k pokračování, takže je to vlastně 
takové naše společné pokračování.) 
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Všichni pili, jen František Nepil. 

Všichni ryli, jen Bohumil Hrabal. 

Všichni použili kleště, jenom Zdeněk Svěrák. 

Každý byl mokrý, jen Jiří Suchý. 

Všichni jsou cizinci, jen Svatopluk Čech. 

Všichni sbírají jedlý houby, jen Zdeněk Nejedlý. 

Všichni uchopili celé roucho, jen Stanislaw Lem. 

Všichni měli oštěpy dřevěné, jenom Jan Železný. 

Všichni hráli zvolna, jenom Tomáš Pospíchal. 

Já sbíral lipový květ a Karel Heřmánek. 

Všichni dali sprint, jen Tomáš Klus. 

Všichni si vyslechli osvobozující rozsudek, jen Tomáš Ortel. 

Všichni byli svěží, jenom Michal Malátný. 

Všichni jsou opálení, jenom Petr Spálený. 

Všichni mrazili, jen Milan Chladil. 

Všichni byli vzhůru, jenom Jaromír Spal. 

Každé otevřené dveře Jiří Zavřel. 

Kdo nechtěl, tak ho Miroslav Donutil. 

 

Všichni už doběhli, jen Pavel (teprve) Vybíhal. 

Všichni měli na pečení plech, jen Marek Husák. 

Všichni byli Moravané, jen Pavel Čech.  
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Všechny bez roušky Karel Rozehnal. 

(Všichni své ovečky svolali, jen Karel Rozehnal.) 

Všetci hovorili, že je to škovránok, len Jaroslav Lastovička. 

Všichni dostali úkol lehký, jen Milan Těžký. 

Všichni na Slovensku navštívili Bratislavu, jen Jakub Holík.* 

Všichni tvrdili, že je to větev, jen Pavel Haluza.  

Všichni měli rádi Jimramov, jen Ludvík Otradov(ec).  

(Všichni byli rádi, jen Ludvík Otradovec.**) 

Všichni říkali, že bude mír, jen Karel Válka. 

Všichni už prali, jen Jan Máchal.  

Všichni tvrdili, že to byla Sněhurka, jen Jaroslav Popelka.  

Všichni (to) byli sedláci, jen Ignác Sedláček.  

Všichni říkali, že to byl drozd, jen Karel Slavíček.  

Všichni si mysleli, že je to koberec, jen Ambrož Rohožka.  

Všichni tvrdili, že je to vrána, jen Jan Havránek. 

Všichni po dešti brzy uschli, jen Robert Neuschl. 

Všichni byli nesmělí, jen Ladislav Kinc.*** 

Všichni měli u svých skalek trávu, jen Václav Skalník. 

Všichni byli tesaři, jen Jan Bednář. 

Všichni měli násadu na koště, jen Miroslav Bičiště. 

Všichni byli prvorození, jen Havel Kubeš.**** 

Všichni si mysleli, že je to Lukášek, jen Josef Mareček. 
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Všichni prohlašovali, že to byl pytlák, jen Josef Heger.***** 

(Všichni v tom z dálky viděli růži, jen Jan Karafiát.) 

 

…a protože naše česká jména jsou opravdu krásná 

a různorodá, můžete směle pokračovat…😊 

 

 *Holík je přírodní rezervace v oblasti Štiavnické vrchy na 
Slovensku. 

**Otradovec podle výkladu příjmení znamená nerad.  

***Kinc je odvozeno z německého jména, které se překládá „smělý 
rádce“. 

****Kubeš se obvykle překládá jako druhorozený. 

*****Der Heger je v němčině hajný. 

 

/zdroj: Seznam kněží v Jimramově od roku 1800, www.prijmeni.cz/ 

/Marie Havířová, otec Pavel/ 
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